
AL·LEGACIONS 

9 de Juliol de 2.020



Al·legacions d'Ecologistes en Acció de Catalunya a l'Esquema provisional dels
temes importants al Districte de conca fluvial de Catalunya per a la revisió del
Pla de gestió del Districte de conca fluvial de Catalunya i del seu Programa de

mesures per al període 2022-2027 

Joaquim Pérez Gomez amb DNI 46.119.189a com a vocal de la Junta d'Ecologistes en Acció i 
membre convidat del Consell per l'Ús Sostenible de l'Aigua a l'ACA i Fernando Saz..... 
president de la Federació d'Ecologistes en Acció de Catalunya, tots dos en nom de la 
Federació Ecologistes en Acció de Catalunya, presentem les següents al·legacions a l'esquema 
provisional dels temes importants al Districte de conca fluvial de Catalunya per a la revisió 
del Pla de gestió del Districte de conca fluvial de Catalunya i del seu Programa de mesures per
al període 2022-2027 a l'Agència Catalana de l'Aigua.

D'acord amb la política d'aigües de la UE i el seu marc normatiu, la Directiva Marc d'Aigua, i més
concretament  el  seu article  14 i  l’article  14.b del  Reglament  de la  planificació hidrològica,  les
administracions competents han de fomentar la participació ciutadana. En aquest sentit l'Agència
Catalana de l'Aigua (en endavant ACA) com a administració hidràulica competent al districte de
conca fluvial de Catalunya (en endavant DCFC) i el Departament de Territori i Sostenibilitat de la
Generalitat de Catalunya presenten a exposició pública el Document EPTI 2.019, el qual té per
objectiu  ser  un  document  clau  per  al  coneixement  i  discussió  pública  dins  el  procés  de  la
planificació hidrològica de cara a  la  revisió del  Pla  de  gestió  del  districte  de  conca  fluvial  de
Catalunya  (en  endavant  PGDCFC)  i  Programa  de  mesures  del  tercer  cicle  de  planificació
hidrològica (període 2022-2027), l’Agència Catalana de l’Aigua 

D’acord  amb l’article  5.2  de la  DMA, cal  revisar  el  document  EPTI  cada  6  anys,  previ  a  les
revisions successives dels Programes de mesures i Plans de gestió de la demarcació. L’EPTI s’ha de
posar en coneixement del públic en general, com a mínim, dos anys abans de la publicació del Pla
de gestió de la demarcació i Programa de mesures, i un any abans de la publicació de la proposta del
Pla de gestió de la demarcació. 

L’EPTI s'ha exposat  per un període de 6 mesos -interromputs  per l'Estat  d'Alarma declarat  pel
Govern de l'Estat-  per  a  que la  ciutadania,  públic  en general,  persones  interessades i  afectades
puguin contribuir a la revisió i anàlisis dels principals temes que el Pla ha d’afrontar, i proporcionin
les propostes i recomanacions adients per a què l’administració realitzi una proposta de Pla d’acord
amb la percepció social i l’anàlisi tècnica dels principals problemes a solucionar. El document de
l’Esquema de Temes Importants es construeix en dues fases. La primera, que inclou l’adjectiu de
provisional, defineix, valora i planteja alternatives per als temes importants, les possibles solucions,
i identifica els agents implicats, tant en l’origen del problema com en la seva solució. La segona
fase, que es consolida després d’incorporar el resultat del període de consulta i participació pública,
ratifica  la  identificació  dels  temes,  l’anàlisi  i  les  directrius  amb  les  que  s’ha  de  desenvolupar
posteriorment la revisió del Pla de gestió. D’altra banda, durant el període de consultes de l’EPTI
s’inicia el procediment d’avaluació ambiental estratègica (EAE) de la revisió del Pla de gestió amb
el document inicial. L’autoritat ambiental elaborarà en el termini de 3 mesos des de la recepció del
document inicial el document de referència del procediment de EAE, que serà tingut en compte per
a la consolidació final de l’ETI.

Les nostres al·legacions se centraran en les fitxes que recullen els Temes Importants. Sobre cada
fitxa  que  considerem  de  significativa  importància  farem  una  exposició  del  que  el  document
provisional recull per a posteriori enumerar les nostres al·legacions a cada una de les fitxes.
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Imagen colocada



1.- Contaminacio per excés de nitrats d'origen agrari. 

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 1.2.- Cal una moratòria al creixement de noves granges porcines. 
Al·legació 1.3.- Cal implementar una reducció de la cabana porcina, 
Al·legació 1.4.- Cal posar en marxa un seriós pla de seguiment i control efectiu dels abocaments de 
purins de totes les granges 
Al·legació 1.5.- Cal Internalitzar a la indústria del porc tots els costos, 
Al·legació 1.6.- Cal una reparació dels danys caussats al medi ambient. 
Al·legació 1.7.- Cal fer pagar a la indústria del porc les infraestructures que la seva activitat ha 
obligat a construir, 
Al·legació 1.8.- Cal limitar la densitat de les cabanes ramaderes per a preservar el medi ambient, 
Al·legació 1.9.- Cal dictar normes sobre l'aplicació preventiva d'antibiòtics a la ramaderia 
considerant el seu posterior abocament al medi dels metabolits resultants.
Al·legació 1.10.- Cal es consideri l'activitat d'engreix integrat del bestia com una indústria a tots els 
efectes i deixi de considerar-se una activitat agrària que gaudeix dels avantatges i protecció que se'n 
deriven 
Al·legació 1.11.- Cal es protegeixin i subvencionin les activitats agrícoles i ramaderes tradicionals, 
lligades a la terra, sostenibles i ecològiques.
Al·legació 1.12.- Atesa tota la següent informació l'Agència Catalana de l'Aigua, el Departament de
Territori i Sostenibilitat, el Departament d'Agricultura i el Govern de Catalunya no poden obviar 
aquesta qüestió i no tenen cap excusa, per ni tan sols reinvertir la tendència de contaminació dels 
aqüífers que son reserves estratègiques per a la falta de garantia d'abastaments, els quals 
s'incrementaran ateses les potencials sequeres que sens dubte es produiran.

Notícia publicada a iagua el recent 3 de juliol de 2.020
https://www.iagua.es/noticias/comision-europea/comision-europea-pide-espana-que-proteja-aguas-
contaminacion-nitratos 

3.- Contaminació per abocaments puntuals. Sanejament urbà

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 3.4.1: El litoral català des de Castelledefels fins a Montgat pateix una contaminació molt
important sobretot en episodis de pluges. A Badalona i a Castell fels la situació percebuda pel 
veïnatge és extremadament greu. La gran densitat poblacional de la zona, la gran ocupació del 
territori no permet al sistema de sanejament acomplir amb les seves funcions. Per la qual cosa, cal 
prendre mesures de forma urgent per aconseguir el bon estat ecològic de les masses d'aigua i també 
per evitar la greu mala qualitat de les aigües de la costa per a bany. Cal un pla director que convini 
sistemes de drenatge de les aigües pluvials, dipòsits de retenció, etc.
Al·legació 3.4.2: L'origen és directament proporcional a la densitat poblacional. Caldria prendre 
mesures per una equilibració territorial que no permetés concentrar les poblacions en àrees 
determinades i no haver prou dissolució per la gran càrrega contaminant. Obviant aquest criteri 
després no es justificable qualificar un incompliment de cost desproporcionat. 
Al·legació 3.4.3. L'Agencia Catalana de l'Aigua no pot donar més permisos d'abastament i 
sanejament si no hi ha capacitat per acomplir les normatives europees. 
Al·legació 3.4.4. Caldrà fer una nova tarificació del canon de l'aigua que faci possible implementar 
les mesures necessàries de depuració i tornada al medi segons els objectius ambientals. No es pot 
argumentar que els costos d'inversió i explotació són del tots inabastables si es permet un 
determinat ús o activitat. Més quan està en joc la garantia d'abastament de milions de persones i la 
vida a totes les masses d'aigua continentals i marines.

https://www.iagua.es/noticias/comision-europea/comision-europea-pide-espana-que-proteja-aguas-contaminacion-nitratos
https://www.iagua.es/noticias/comision-europea/comision-europea-pide-espana-que-proteja-aguas-contaminacion-nitratos


Al·legació 3.4.5. Amb la delimitació de 33 masses d’aigües costaneres es desvincula artificialment 
a certs agents causants de problemes de les zones on els problemes afecten. Així molts episodis 
d’aigua de mala qualitat a Badalona o Montgat quan la corrent és de Llevant venen del Maresme i 
són responsabilitat de l’EDAR de Mataró, i no de l’EDAR del Besòs contínuament mencionada, i 
aquest fet s’ignora completament. Per exemple, reforçar l’EDAR del Besòs només milloraria la 
qualitat de l’aigua a Badalona i Montgat en els dies amb corrent de Garbí, que són aproximadament 
la meitat.
Al·legació 3.4.6.- La contaminació per Abocaments Puntuals no inclou les afeccions localitzades 
per abocaments urbans sense tractament de depuració en els sobreeixidors de nuclis grans i en dies 
sense pluja. Bàsicament semblaria com si totes les descàrregues sense tractar es donessin només en 
nuclis petits (&lt;2.000 hab.) o en nuclis grans exclusivament en dies de pluja. Això és mentida i 
pretén responsabilitzar a la pluja, un fenomen extern no controlable, de totes les descàrregues 
d’aigües fecals sense tractar. La veritat és que a Badalona (Juliol- Agost/2019), Montgat 
(28/6/2020), Castelldefels (7-8/6/2020), etc. hem tingut descàrregues d’aigües fecals documentades 
en dies sense pluja. Per tant cal investigar-ne les causes reals, no la pluja, i posar-hi les solucions 
adients.
Al·legació 3.4.7.- A la contaminació per Abocaments Puntuals no hi ha un sistema de monitoratge 
transparent i públic de la qualitat del funcionament dels sistemes de sanejament. Per exemple, les 
dades de funcionament (SS, DQO,DBO) de les EDARs de Catalunya al 2018-19-20 s’han demanat 
repetides vegades a l’administració sense cap resultat. Aquesta opacitat genera la impunitat total del
proveïdor d’aquests serveis en cas de deixadesa de funcions, negligència o mala praxis doncs
no hi ha manera de fer-ne el seguiment o control. Sembla ser un problema endèmic en 
l’administració pública que és incapaç de garantir la qualitat dels serveis que contracta. Un exemple
més el trobem amb la recollida i el reciclatge d’escombraries on algunes empreses que presten 
aquest servei han estat denunciades als tribunals i trobades culpables de no proveir els serveis 
contractats.
Al·legació 3.4.8.-Contaminació per Abocaments Puntuals: Lligat amb l’al·legació anterior, no es 
considera la manca de manteniment o el mal estat operatiu en els sistemes de sanejament. 
Simplement assumeix que els sistemes estan actualment infradimensionats degut a un augment de 
densitat poblacional. Això és falç a Badalona on tot i que la població ha disminuït des dels 220.000 
habitants al 1980 hi ha descarregues contínues en dies sense pluja d’aigües fecals pels sobreeixidors
del col·lector de Llevant construït al 1980 i ampliat el 2000.

Al nostre informe Banderes Negres hi ha més informació sobre el cas de Badalona.
https://www.ecologistasenaccion.org/wp-content/uploads/2020/06/informe-banderes-negres-
2020.pdf 

4.- Reducció de contaminants industrials d’origen puntual

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 4.1: Evidentment l'alternativa 0 ha descartar-se. Davant la greu contaminació que 
existeix a les zones molt urbanitzades, principalment industrials que majoritàriament localitzem als 
trams baixos dels rius, aqüífers i aigües costaneres cal prendre mesures sota el criteri de qui 
contamina paga. La producció de productes ha de internalitzar els costos que se'n deriven també la 
contaminació sobre el medi i les masses d'aigua.
Al·legació 4.2: Les industries i polígons en especial han de tenir sistemes de depuració separats i 
adequats a la seva càrrega de contaminació.
Al·legació 4.3: Calen sistemes de desguàs amb xarxes separatives, dipòsits de retenció, etc. que 
impedeixin, com ha estat al cas del desastre ecològic del Besòs al seu pas per Montornès, 
l'abocament de compostos molt perillosos al riu. 
Al·legació 4.4: Cal implementar l'alternativa 1 amb el seu màxim rigor.

https://www.ecologistasenaccion.org/wp-content/uploads/2020/06/informe-banderes-negres-2020.pdf
https://www.ecologistasenaccion.org/wp-content/uploads/2020/06/informe-banderes-negres-2020.pdf


Al·legació 4.5: Amb la delimitació de 33 masses d’aigües costaneres es desvincula artificialment a 
certs agents causants de problemes de les zones on els problemes afecten. Així molts episodis 
d’aigua de mala qualitat a Badalona o Montgat quan la corrent és de Llevant venen del Maresme i 
són responsabilitat de l’EDAR de Mataró, i no de l’EDAR del Besòs contínuament mencionada, i 
aquest fet s’ignora completament. Per exemple, reforçar l’EDAR del Besòs només milloraria la 
qualitat de l’aigua a Badalona i Montgat en els dies amb corrent de Garbí, que són aproximadament 
la meitat.

5. Implantació de cabals ecològics i gestió de sediments 

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 5.1.- Els cabals establerts al Pla de Gestió del Districte de Conca Fluvial de Catalunya 
(Decret 1/2017) a complir (implantació progressiva), que eren obligatoris en les masses d’aigua 
amb proteccions ambientals a partir de juny de 2018, i per a la resta de masses d’aigua a partir de 
juny de 2020.  No tenen cap criteri científic. Els cabals que s'han d'acomplir són els establers al Pla 
Sectorial de Cabals de Manteniment.
Al·legació 5.2.- És molt greu que amb la pluviometria que ha hagut aquests anys, amb els 
embasaments a més del 90% d'emmagatzematge i una reducció del cabal de manteniment d'un 40% 
per l'article 33 o per decret sense cap criteri científic 52 masses d'aigua, un 21% de les total de 
forma comprovada o probable encara s'incompleixin.
Al·legació 5.3.- És molt greu que no podem identificar amb claredat l'acompliment o no dels cabals
rebaixats sense criteris científics en un 40% per al 2.018. A Juliol de 2.020. Calen mesures urgents 
per a poder identificar de forma clara els cabals circulants per a tots els trams de riu, també després 
d'importants captacions on es pugui comparar amb facilitat quin és el seu cabal de manteniment 
fixat al PSCM i als rebaixats en un 40%.
Al·legació 5.4.- Cal establir un canon o taxa per a les captacions d'aigua a rius i aqüífers. Els 
recursos econòmics serien dedicats per a la implementació de les mesures necessàries per 
l'acompliment de la Directiva Marc d'Aigua.
Al·legació 5.5.- Sobre la implantació de Cabals Ecològics i Gestió de Sediments: Menciona les 
alteracions morfològiques per manca de sediments però oblida el retrocés de les platges que 
precisament són el destí final del sediments dels rius i la part més afectada quan aquests manquen. 
És una gran errada no considerar el retrocés de les platges en l’anàlisi d’aquest tema d’interès i 
mostra un cop més com l’administració no considera el problema de manera global doncs aquest 
tema hauria d’anar directament lligat amb la Fitxa 7-Gestió del Litoral.

6. Restauració Hidromorfològica.

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 6.1.- Cal accelerar la implantació de un major nombre de mesures per a l’assoliment dels
objectius al 2027 pel que fa a la morfologia i les riberes. A més a més, el fet que s’hagi iniciat la 
implantació de cabals ecològics generalitzada a totes les masses d’aigua rius pot tenir sinergies 
positives en quan als resultats esperables (cosa que el 2.016 ja havia d'estar implementat al 100% no
al 60% tal com s'ha reduït sense cap criteri científic). L’Alternativa 1 considera el fet d’executar 
totes les mesures iniciades, així com desenvolupar les que s’han prioritzat en els estudis realitzats 
durant el període 2016-21.
Al·legació 6.2.- Si l'ACA permet construir en zones de risc d'inundació després no pot afirmar que 
les inversions són molt elevades per a implementar mesures per evitar les pressions relacionades 
amb la morfologia i les riberes, com ara la ocupació de l’espai fluvial per infraestructures i serveis 
són de difícil correcció, donat els costos desproporcionats que significaria la seva mitigació. Cal 



avaluar la dificultat de l’augment de les inversions per a contemplar-les i executar-les. Així mateix, 
l'ACA no pot continuar permetre construir en zones inundables com és el cas de 10.000 habitatges 
al Calderi a Mollet del Vallès. Zona inundable de 10 anys que ara es pot haver canviat amb l'excusa 
que la Via de l'AVE construïda per mig de la llera del Besòs i que en les inundacions del passat 
2.019 va estar a poc menys d'un metre de ser superada. Quan sabem que vindran pluges torrencials 
més intenses i recurrents a conseqüència dels efectes canvi climàtic.
Al·legació 6.3.- Cal no confondre restaurar ribera sota els criteris i guies de la pròpia Agència 
Catalana de l'Aigua amb netejar i destruir tot el bosc de ribera, incomplint la Directiva Marc 
d'Aigua i en algun cas amb indicis de delicte ambiental atesa la mortalitat de fauna que amb molta 
probabilitat ha succeït per les mala actuació endegada. Com ha pogut estar en el cas de la Tordera. 
Article l'Ofensiva de l'Aca sobre la Tordera no s'atura. 
https://www.ecologistasenaccion.org/143631/lofensiva-de-laca-sobre-la-tordera-no-satura/  

Al·legació 6.4.- Aplicació de mesures de restauració hidromorfològica, ja sigui per inversions 
directes de l’ACA i/o d’atorgament de subvencions per a altres administracions o entitats. I de 
l’altra banda, definició de mesures de gestió, mitjançant la regulació normativa de les activitats que 
es desenvolupen i que poden afectar a la morfologia de lleres i riberes, així com el seguiment de les 
mesures per promoure els acords de custòdia fluvial amb programes d’acció que continguin 
actuacions de millora i seguiment de la qualitat hidromorfològica. 
Al·legació 6.5.- El proper pla de gestió ha de donar continuïtat a mesures ja existents com la 
tramitació administrativa d’expedients d’extinció de concessió i inici dels tràmits necessaris per 
enderrocar estructures que ja no s’utilitzen, així com continuar amb els requeriments de construcció 
de connectors fluvials en estructures que estan en ús actualment.
Al·legació 6.6.- Cal aplicar la llei d'Aigües i adequar els nous usos i activitats a la llera, zona de 
servitud i zona de policia. 
Al·legació 6.7.- Cal prendre mesures per enderrocar tota construcció en zona inundable que tingui 
riscos d'inundabilitat per qüestions de seguretat i compliment de la DMA i buscar alternatives en 
zones urbanitzables fora de les zones inundables.
Al·legació 6.8.-  Cal aplicar la Directiva d'Inundacions i evitar el deteriorament dels espais fluvials 
implementant mesures de prevenció del risc d’inundacions en zones no estructurals i estructurals.
Al·legació 6.9.- En l'avaluació ambiental estratègica de projectes cal aplicar el principi de la 
prevenció de danys en les masses d’aigua amb menor incidència d’aquesta problemàtica per evitar 
afeccions ambientals mitjançant l’avaluació ambiental.
Al·legació 6.10.- En l'avaluació ambiental estratègica de plans i programes cal integrar 
adequadament els requeriments ambientals dels espais fluvials i zones humides, zones humides i 
estanys en la planificació d'acord amb la preservació del bon estat ecològic de les masses d'aigua 
que la DMA determina. 
Al·legació 6.11.-  Cal executar actuacions de recuperació de riberes, morfologia i millora de la 
connectivitat fluvial del segon cicle de planificació de l’aigua que no s’han pogut desenvolupar i 
que cal reprogramar. Desenvolupament de les actuacions prioritzades per eliminar o minimitzar la 
problemàtica específica.
Al·legació 6.12.- Cal renaturalitzar tots els trams dels rius urbanitzats per a minimitzar el seu gran 
impacte. Com és el cas del tram baix del Besòs. Avantprojecte que al seu dia ja es va fer arribar a 
l'Agencia Catalana de l'Aigua i a totes les administracions implicades. Article publicat a l'ARA '  Un 
pla per tornar el bosc a la riba del Besòs'  https://www.ara.cat/societat/riu-besos-renaturalitzat-
tornar-bosc-ribera-tram-urba-desembocadura-biodiversitat_0_2319368190.html 

Al·legació 6.13.- Cal respectar i aplicar els criteris de la Directiva Hàbitats. Desenvolupament 
d’actuacions relacionades amb la recuperació d’ecosistemes aquàtics i la qualitat hidromorfològica 
dins del MAP (Marc d’acció prioritària) per Natura 2000.
Al·legació 6.14.- Cal aplicar de mesures ambientals dirigides al canvi climàtic i a la protecció dels 
recursos ambientals del Programa de Desenvolupament rural (2021-2027). Desenvolupament 

https://www.ara.cat/societat/riu-besos-renaturalitzat-tornar-bosc-ribera-tram-urba-desembocadura-biodiversitat_0_2319368190.html
https://www.ara.cat/societat/riu-besos-renaturalitzat-tornar-bosc-ribera-tram-urba-desembocadura-biodiversitat_0_2319368190.html
https://www.ecologistasenaccion.org/143631/lofensiva-de-laca-sobre-la-tordera-no-satura/


d’ajudes econòmiques per promoure la recuperació de franges de ribera en espais adjacents a 
plantacions forestals i/o altres. Com és el cas de la recuperació del tram baix del Besòs.
Al·legació 6.15.- Restauració Morfològica: Igual que a la Fitxa 5 del cas anterior, es mencionen 
rius, lleres i rieres però no s’hi inclouen les platges. Aquest tema hauria d’anar lligat amb la Fitxa 7-
Gestió del Litoral.
Al·legació 6.16.- Restauració Morfològica: No es fa l’anàlisi de qualitat hidromorfològica de les 
aigües costaneres perquè no hi ha establerta una metodologia, per tant aquest criteri manca en la 
valoració de l’estat ecològic de la costa cosa que en desvirtua el resultat, n’amaga greus mancances 
i dona una puntuació positiva falsa. Cal definir la metodologia adient per mesurar aquest criteri.

7.- Gestió del litoral (Estratègia marina)

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 7.1.- Cal un pla integral per a la recuperació del Litoral català. La proliferació 
d'insfraestructures, com ara ports, espigons i passeigs marítims dificulten el transport de sediments i
sorres, modifiquen la dinàmica litoral dels corrents i de les aportacions terra-mar, i alteren la 
renovació de l’aigua (interior de ports, platges en lluneta...), la qual cosa pot comportar l’afecció 
sobre la qualitat i l’estat de les masses d’aigua costaneres (afecció sobre les comunitats biològiques 
i propensió a les proliferacions algals nocives). Així mateix, s'anul·la l'efecte esmorteidor de les 
platges davant els efectes del canvi climàtic com la crescuda del mar i l'increment de la reiteració de
tempestes més intenses. 
Al·legació 7.2.- Cal una acció dels governs català i estatal per realitzar canvis estructurals si no 
volen proseguir cap a l'abisme social, econòmic i ambiental. Calen mesures estructurals per a 
minimitzar i reinvertir els efectes dels principals generadors de la problemàtica. Catalunya no pot 
tenir el Turisme, la construcció i el sector de l'automòvil com els motors de la seva econòmia. La 
intensa activitat social i turística de la costa catalana, que son font d’origen de la demanda de la 
construcció de ports i esculleres i, alhora, moviments de sorres per restituir la intercepció en la 
dinàmica de transport de sediments al litoral català.  Actuacions com aquesta no solucionen res i 
només comporten grans despeses econòmiques que a curt termini (propera tempesta) no comportan 
cap solució estable. 'Demarcació de Costes ha començat els treballs de consolidació de l’escullera 
a la platja de Can Tano'. 
http://www.montgat.net/noticies/demarcacio-de-costes-de-lestat-ha-comencat-a-actuar-a-les-
platges-de-montgat/ 

Al·legació 7.3.- Cal endegar proves pilot per a la circulacio de sediments del fons dels 
embassaments. Cal prendre mesures per obrir les comportes baixes dels embassaments allà on sigui 
possible i on no caldrà esbrinar quina és la millor mesura a implementar per tal de fer circular 
sediments i sorres fins les platges.
Al·legació 7.4.- Cal que l'activitat pesquera no alteri substancialment l’estat de les comunitats 
bentòniques, com pot ser les praderies de posidònia, si aquesta activitat no es duu a terme de 
manera respectuosa.
Al·legació 7.5.- Cal prende les mesures necessàries en sanejament perquè les aigües residuals 
abocades mitjatçant la construcció de diversos emissaris marins tractades als diversos nuclis urbans 
situats a la costa catalana no repercuteixin sobre l’alteració dels fons marins a nivell de costa.
 Al·legació 7.6.- Cal disminuir l’elevada pressió exercida per la intensa activitat turística de la zona,
amb la demanda de regeneració de platges, fondeig d’embarcacions, etc., i la conseqüent expansió 
d’espècies exòtiques, fa que un escenari tendencial no permeti assolir els compromisos de bon estat 
a curt i llarg termini.
Al·legació 7.7.- Cal una acció coordinada de defensa i protecció del litoral que passa, en primer 
lloc, per tenir-ne un coneixement acurat, i en segon lloc, per coordinar les polítiques de conservació,
protecció i gestió. El coneixement que se’n té és elevat gràcies als nombrosos estudis efectuats per 
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centres de recerca i investigació catalans (l’Institut de Ciències del Mar, la Universitat de 
Barcelona, el Centre d’Estudis Avançats de Blanes, etc.).
Al·legació 7.8.- No es pot justificar el mal estat del litoral marí amb un desconeixement prou detall 
d'alguns dels efectes i relacions entre l’activitat humana a la costa i la dinàmica marina i els efectes 
reals de l’artificialització quan són més que evidents.
Al·legació 7.9.- Cal un extens dels hàbitats marins i una cartografia  rigorosa que permeti fer-ne un 
seguiment que serveixi com a eina de gestió per a la preservació del bon estat dels fons marins i de 
les comunitats biològiques que els habiten.
Al·legació 7.10.- Cal per reinvertir i no perjudicar més el lamentable estat del litoral posar en 
l'Acord de Govern per a la creació del Programa d’acció marítima de la Generalitat, que té com a 
objectiu bastir en els pròxims dos anys una política marítima pròpia amb el propòsit de donar 
resposta als reptes de desenvolupar l’economia blava de manera sostenible i harmònica, a través 
d’una gestió integrada de les activitats sectorials que impacten sobre l’espai marítim català. El 
Programa també preveu el desenvolupament d’un sistema de governança modern i eficient a mida 
de la nova política marítima. Acord del 2.016, estem a 2.020 i anem a pitjor.
Al·legació 7.11.- Calen aplicar millores més efectives i contundents. Cal, tot i que són força 
evidents avaluar i estudiar minuciosament les possibles causes del deteriorament, i els seus 
causants. 
Al·legació 7.12.- Cal en el proper cicle de planificació o en altres mesures legislatives incorporar 
dues línies d'actuació: 
 D’una banda actuar en la millora de les aportacions terra-mar, tant pel que fa als abocaments 

directes (des d’EDARs o a traves de rius), com indirectes (pel que fa a les aportacions difuses a 
nivell de costa). També en aquest apartat cal tenir en compte les aportacions de sediments a mar a 
partir de cabals de crescuda generats des dels embassaments de gran capacitat (mobilitzant el 
sediment retingut). 
 D’altra banda, actuar en la conservació dels fons marins i la correcta dinàmica costaneres de 

transport de sorres pel litoral. L’estabilitat dels fons marins és un element essencial per a la 
conservació de les praderies de posidònia, per la qual cosa, una adequada Estratègia marina i un Pla 
d’Acció marítima adequat son elements claus per a la pesca sostenible i responsable i els usos 
turístics adequats.
Al·legació 7.12.- Cal un pla de renaturalització de rieres, atès que moltes han estat cimentades i 
malmeses les seves funcionals naturals, com l'aportació de sediments i sorres al litoral mari.
Al·legació 7.13.- Cal potenciar el Grup Tècnic d’Estratègia Marina (GTEM), però també establir un
protocol clar de competències atès que el Ministerio té les competències sobre la zona marítima 
terrestre. Que tenia a partir del 2.016 com a objectiu bastir en els pròxims dos anys una política 
marítima pròpia amb el propòsit de donar resposta als reptes de desenvolupar l’economia blava de 
manera sostenible i harmònica, a través d’una gestió integrada de les activitats sectorials que 
impacten sobre l’espai marítim català., és una eina essencial per a la correcta gestió i millora de les 
masses d’aigua costaneres. El Programa també preveu el desenvolupament d’un sistema de 
governança modern i eficient a mida de la nova política marítima. Els grups ecologistes no tenim 
coneixement d'aquest pla.
Al·legació 7.14.- Gestió Marítima: No es menciona que totes les actuacions d’ampliacions dels 
Ports Marítims van en contra de l’Estratègia Maritima Catalunya 2030 i l’objectiu de tenir 
Ecosistemes Resilients, Funcionals i Biodiversos al interferir amb el transport natural de sorra i 
l’equilibri de les platges. Els ports amplifiquen el retrocés de les platges i fragilitzen encara més la 
costa davant els futurs efectes del canvi climàtic.

10.- Contaminació salina de la conca del Llobregat

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 10.1. Cal construir i posar en marxa noves rases i pous, com per la intercepció de les 



surgències salines. Els costos han d'anar a càrrec al 100% per Iberpotash.
Al·legació 10.2.- Cal executar el projecte de millora de la capacitat hidràulica del col·lector general 
de salmorres, el qual ha de permetre la substitució de l’actual que es troba en un estat obsolet i amb 
incidents a llarg de l’any que comporten aportació de sal al medi. Els costos han d'anar a càrrec al 
100% per Iberpotash.
Al·legació 10.3.- Cal executar i finalitzar totes aquestes mesures: 1) Restauració integral de la Vall 
Salina de Cardona. 2) Projecte de millora de la capacitat hidràulica del col·lector general de 
salmorres de la conca del Llobregat. Fase 2 des de Cardona i Balsareny fins Abrera. 3) Intercepció 
de les surgències salines i conducció d’aquestes al col·lector. 4) Retirada de la terrera vella de la 
vall salina de Cardona. 5) Mesures correctores establertes en el marc de les Autoritzacions 
ambientals als establiments miners. 6) Restauració de la terrera nova de Cardona. 7) Connexions 
d’efluents salins d’origen industrial en la zona del Baix Llobregat al col·lector. 8) Actualització i 
caracterització del funcionament hidrogeològic en l’entorn de Mina Enrique. 9) Actuacions dels 
plans de restauració de les instal·lacions d’Iberpotash SA a Sallent/Balsareny i Súria. Els costos han
d'anar a càrrec al 100% per Iberpotash.
Al·legació 10.4.- Cal posar en marxa programes de restauració de les instal·lacions mineres, que 
tenen com a objectiu la retirada i gestió de la sal acumulada en els dipòsits salins, Cal reduir al 
2.017 la posada en marxat de totes les mesures necessaries atesa i l'objectiu d'aconseguirel bon estat
ecològic de les masses d'aigua per al 2.016, que ja estem al 2.020m l'emergència climàtica i la 
necessitat de vetllar per la qualitat de les nostres aigües. Els costos han d'anar a càrrec al 100% per 
Iberpotash.
Al·legació 10.5.- No es pot esperar més a posar en marxa i executar durant aquest 3r cicle el [1] 
Projecte de millora de la capacitat hidràulica del col·lector de salmorres de la conca del Llobregat. 
Intercepció i captació de les surgències salines, [2] Gestió continuada de les mesures correctores 
establertes en el marc de les declaracions d’impacte ambientals dels establiments miners. [3] Estudi 
de sistemes pal·liatius dels efectes, en episodis de pluja. [4] Connexions d’efluents salins d’origen 
industrial en la zona del Baix Llobregat al col·lector [5] Execució de les actuacions incloses en els 
Plans de restauració de les instal·lacions mineres i el seu seguiment posterior.
Al·legació 10.6. Les mines gestionades per l'empresa Iberpotas hauria de fer front a totes les 
despeses necessàries per a no salinitzar la conca del Llobreat. Els residus que generat i han 
acumulat han de ser gestionats per aquesta empresa així com fer front a tots els costos derivats. 
L'empresa ha d'acomplir les sentències fallades des dels diversos tribunals. No pot ser que 
l'administració catalana faci front a despeses de sanejament, potabilització, inversió amb tot tipus 
d'infraestructures, etc.
Al·legació 10.7.- Atesa la incapacitat per a metabolitzar els residus produïts per Iberpotash cal 
reduir de manera dràstica la generació de residus en origen, que les mateixes empreses que els 
posen en funcionament siguin les encarregades de revaloritzar-los i reutilitzar-los. Amagar els 
residus sota terra o cremar-los, fent veure que no hi són o traslladar el problema, enviant-los a 
d’altres països, no és cap solució ni una resposta justa territorialment, socialment i ambientalment. 

14.-   Gestió de la demanda (extracció d'aigua consums, previsió)

Al·legació 14.1.- A la fitxa falten dades dels balanços hídrics dels diversos sistemes. Cal detectar els
municipis que tenen una mitjana de consum domèstic per sobre dels 100 l/p/. Els escenaris de canvi 
climàtic, el potencial d'abastament de fonts d'aigües regenerades i pluvials per a diversos usos, els 
grans consumidors industrials, etc.
Al·legació 14.2.- Cal una auditoria de l'Agència Catalana de l'Aigua sobre el rendiment dels 
diversos sistemes. No pot ser acceptable una pèrdua en xarxa superior al 8% en els sistemes en alta 
o en baixa. Caldrà una penalització econòmica sobre els gestors que no mantinguin les xarxes amb 
el rendiment adequat.
Al·legació 14.3.- Calen campanyes com la de “Catalunya estalvia aigua” per tal d'evitar la 
recuperació dels consums.



Al·legació 14.4.- L'Agència Catalana de l'Aigua no pot acceptar noves promocions urbanístiques 
que augmentin la població i per tant els consums, atès que segons les seves pròpies dades la garantia
d'abastament podria estar en risc. Ara mateix, hi ha projectes de promocions com el Pla de Ponent a 
Gava i Castelldefels o el Calderí a Mollet del Vallès a la regió metropolitana de Barcelona dins el 
sistema Aigües Ter Llobregat amb creixements poblacionals de milers de persones que no són 
possibles.
Al·legació 14.5.- Entenem que la maca de garantia en abastaments aïllats i de deficits temporals o 
de xarxes d'eficiències excessivament baixes venen derivats de creixements urbanístics per sobre la 
garantia d'abastament i de pèrdues en xarxa. Les pèrdues en xarxa s'han de solucionar per això 
caldria penalitzar econòmicament els baixos rendiments i no autoritzar els creixements urbanístics 
en zones turístiques. L'ACA, però exemple no pot autoritzar noves dotacions a projectes com el de 
Hard Rock en els municipis de Salou i Vilaseca. 
Al·legació 14.6.- Cal trobar els marges d'estalvi de consums d'aigua. Per què, per exemple, la 
mitjana de consum a Sant Joan Despí o Sant Cugat està sobre els 150 l/p/d i a Santa Coloma sobre 
els 87 l/p/d. Així mateix, cal aprofitar les aigües subterrànies, depurades i pluvials al màxim. Hi ha 
diversos usos pels quals poden ser utilitzades sense costos de tractament.
Al·legació 14.7.- Cal alliberar recursos de gran qualitat que s'empren per usos pels quals no sóns 
necessaris i derivar-los pels que sí que ho siguin.
Al·legació 14.8.- En paral·lel al desenvolupament d’aquestes línies de treball, caldrà avançar també 
en les millores en l’ús de l’energia al sector, tal i com determinen les polítiques de reducció de 
gasos d’efecte hivernacle (GEH). 
Al·legació 14.9.- Cal solucionar els posibles dèficits de garantia amb polítiques de gestió de la 
demanda i de la nova cultura de l'aigua detectats a la caracterització realitzada al PGDCFC 2015-
2021 (que es re-avaluarà als treballs que els propers mesos han de completar la present 
planificació), el sistema Ter-Llobregat compta amb un dèficit o necessitats de 2 m3 /s en la situació 
actual o de partida, que es pot incrementar a 4 m3 /s al llarg del proper cicle (2021- 2027) fruit 
d’eventuals recuperacions o creixements dels consums d’aigua i pot ascendir als 6 m3 /s a més llarg
termini (entorn del 2033) per efectes del canvi climàtic i/o global. L’anàlisi i determinació de les 
actuacions necessàries més concretes per resoldre aquests dèficits serà una de les tasques pròpies 
del pròxim Pla, tenint present que les mesures abans descrites de gestió de la demanda hauran de 
jugar un paper cabdal (així com les de promoció de modernitzacions de reg i reutilitzacions), 
especialment en el que es refereix al segon horitzó esmentat, associat al pròxim cicle 2021-2027. 

15.- Reutilització d’aigua

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 15.1 Es essencial executar totes les mesures que han quedat pendents i planificar de 
noves. Per a fer front a un possible falta de garantia d'abastament l'estalvi, la reutilització, 
l'aprofitament d'aigües pluvials i la recuperació dels aqüífers son les mesues que l'ACA ha de 
prioritzar.

16.- Optimització de l’ús de l’aigua en l’agricultura

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 16.1.- Cal millorar els consums (generalització de comptadors). 
Al·legació 16.2.- Cal un canon o taxa per al volum d'aigua captat.
Al·legació 16.3.- La continuïtat a la transferència de coneixement i d’eines tecnològiques de 
predicció, sensorització, seguiment de recomanacions de reg, etc. 
Al·legació 16.4.- La intensificació de les actuacions de modernització com a tal, tant a nivell de 
transport/distribució a les CCRR com de l’incentiu a nivell de parcel·la per la millora en l’aplicació 



de l’aigua de reg (reducció del reg a manta). 
Al·legació 16.5.- Els estalvis aconseguits per la reducció de reg a manta no poden servir per a noves
concesions per a nous regadius.
Al·legació 16.6.- Cal adaptar els conreus al canvi climàtic, l'augment de les temperatures i la 
baixada d'aportacions.
Al·legació 16.7.- El projecte de regadiu Segarra-Garrigues és inviable economicament, social i 
ambiental, per la qual cosa cal una reevaluació general del projecte. Tal com, analitzem al nostre 
informe: Incidencia ambiental, económica y social del Canal Segarra-Garrigues 
https://spip.ecologistasenaccion.org/IMG/pdf/info-segarra-garrigues-2017.pdf 

17.- Adaptació al canvi global

Al·legació 17.1.- Certament el canvi global és un gran risc pel que fa a la garantia d'abastament i la 
gestió de les inundacions atès que seran més recorrents i intenses. Cal que el Pla Hidrològic de 
Conques Internes de Catalunya i els Plans que se deriven (Plans de Gestió de Sequeres i 
Inundacions, etc.) incorporin mesures concretes i serioses per evitar l'augment de vulnerabilitat i 
riscos. Calen mesures concretes per treure les construccions en zones de risc d'inundació, cal un 
urbanisme que permeti drenar al màxim possible les pluges torrencials a les zones sobre 
urbanitzades i un llarg etc de mesures ja contemplades en altres fitxes que cal incorporar al tercer 
cicle del Pla Hidrològic amb dotacions suficients de recursos econòmics per part de l'ACA però 
també d'altres fons econòmics catalans, estatals i europeus que de ben segur s'obriren per a poder 
implementar les mesures d'adaptació vinculades al vector aigua que Catalunya necessita.
Al·legació 17.2.- Cal establir espais de treball entre administracions, acadèmia, moviments socials, 
serveis de bombers i emergències, etc. per tal de posar en marxa i prioritzar amb la màxima 
urgència possible la implementació de mesures d'adaptació al canvi climàtic. Des de zones de 
pastura i agricultura sostenible que actuin també de tallafocs a sistemes de drenatge a les ciutats per 
tal d'evitar al màxim els efectes dels incendis i les inundacions.

18.- Gestió de les sequeres

Al·legació 18.1.- Cal ser molt prudent per a fixar una nova oferta a partir de noves fonts d'aigua per 
a només quan s'entri en escenaris de previsió d'emergencia pel que fa a la garantia d'abastament. De 
cap manera, les mesures de noves ofertes poden normalitzar-se i tornar a posar el sistema en risc.
Al·legació 18.2.- Es fonamental activar la desalinització i la utilització d'aigües reutilitzades per als 
moments clau que no comportin riscos innecessaris. 
Al·legació 18.3.- Cal fer estudis el més acurats possibles per a conèixer quins són els escenaris que 
ens portarà el canvi climàtic, així com la baixada d'aportacions que tenim.

19.- Gestió d’inundacions

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 19.1 No es pot mantenir el criteri de mantenir pràctiques actuals com l’adequació del 
planejament urbanístic a l’establert a la legislació sectorial, adoptant com a referència les propostes 
de zonificació i les delimitacions de zones inundables elaborades per l’ACA, implicaria mantenir el 
risc d’inundació d’usos i activitats ja existents en zones inundables i que són vulnerables enfront 
avingudes.

 Al·legació 19.2.- No es poden plantejar i executar només mesures estructurals - preses, 
endegaments o dics de protecció - pot suposar l’afecció a l’estat de la massa d’aigua respecte als 
objectius ambientals plantejats al PGDCFC. A part de l'impacte ambiental els riscos d'inundacions 
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poden anar aigües avall o el risc pot incrementar-se si l'obra no pot impedir la inundació.

 Al·legació 19.3.- Allà on sigui imposible revertir la situació caldrà fomentar una estratègia basada 
en promoure l’ús de les infraestructures verdes i de drenatge i no les grans obres per assolir els 
objectius dels plans de gestió del risc d’inundació i, en cas que un anàlisi cost-benefici així ho 
justifiqui,

 Al·legació 19.4.- La renaturalització de riberes i el manteniment dels boscos de ribera ajuden a 
millorar la qualitat de l'aigua, així com rebaixar la seva velocitat en els rius i reduir l'impacte en les 
inundacions, cada cop més freqüents degut al canvi climàtic 

21.- Participació pública presencial i on line

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 21.1.- Facilitar al màxim la participació presencial i on-line sobre la participació i 
cooperació de la ciutadania en l'establiment de la política d'aigua a Catalunya, l'aprovació del Pla 
Hidrològic de Conques Internes així com el pla de seguiment i controls de l'acompliment de les 
mesures que han de comportar l'acompliment del Pla i de la Directiva Marc d'Aigua.
Al·legació 21.2.- Crear Consells de Conca per a la cooperació i participació ciutadana en les 
decisions encaminades a acomplir la Directiva Marc d'Aigua.
Al·legació 21-3.- Incorporació de mecanismes on line que enriqueixin la participació i cooperació 
ciutadana en cada un dels Consells de Conca.
Al·legació 21-4.- No es contempla que la taxa de participació es baixa i poc heterogènia perquè la 
percepció general de la ciutadania és que no hi ha un retorn visible dels impostos pagats i perquè no
hi ha un impacte visible de la seva participació quan finalment es decideix a fer-ho.

22.- Millora en la recuperació de costos

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 22.1.- Cal vetllar per una gestió econòmica que gestioni acuradament els costos i calen 
noves vies d'ingressos per a poder implementar les mesures contemplades en el 3r cicle de 
planificació. Cal introduir noves taxes o canon de sentit ecològic com han de ser per abocaments de 
productes contaminants o per la captació d'aigua des de rius o aqüífers. 

23.- Millora del coneixement. Programa I+D+R

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 23.1.- Caldrà dedicar partides pressupostàries a la millora del coneixement a aspectes de 
governança. Cal investigar i posar a la pràctica models de governança més participatius, deliberatius
i de cooperació on les noves tecnologies poden jugar un paper transcendental. Els Consells de 
Conca podrien ser una gran línia d'investigació i de coneixement a obrir.

24.- Coordinació entre Administracions.

Pel que fa a tot l'exposat a l'EPTI 2.019 considerem que:

Al·legació 24.1.- Com a ciutadans que no treballem en l’administració se’ns fa difícil anomenar les 
causes del problema però la veritat és que el tema és greu i cal arreglar-ho urgentment. Com a 
exemple



d’estudi podem anomenar les descàrregues d’aigües fecals en els sobreeixidors de Badalona del 
Col·lector de Llevant en dies sense pluja i la subseqüent prohibició de bany amb Bandera Vermella. 
Les administracions i agents implicades son molts (Ajuntament, ACA, AMB, Generalitat, Ministeris
Espanyols, EDARs, Ports de la Generalitat, etc.) i encara avui no hi ha manera de tenir un registre 
actualitzat amb les dates, causes, responsabilitats, durada, quantitat, valoració d’impacte, etc. dels 
episodis. Afegirem que cap entitat assumeix responsabilitats, totes culpabilitzen als altres agents i 
cap posa solucions al problema global i recurrent.


